
 

Friluftsfrämjandet 
Alsnögatan 7 

116 41 Stockholm 

Samverkan kommun och lokalavdelning  
Friluftsfrämjandet Region Mälardalen 

Våren 2024 besvarade 27 av regionens 57 lokalavdelningar en enkät om 
extern samverkan. Merparten av de ideella i lokalavdelningarna förmedlar 
att de har en fungerande samverkan som framförallt är kopplad till 
ekonomiskt stöd, dialog och lån av lokaler/utrustning. Det är mindre än en 
handfull ordföranden som uppger att samverkan är liten, endast en 
uppger att de inte har någon samverkan med kommunen. 
Lokalavdelningarnas samverkan med Länsstyrelsen, Region 
Stockholm/Gävleborg/Sörmland/Uppsala är i nuläget mycket liten.  

 

 

Vad har er lokalavdelning fått ut av samverkan med kommunen? 
Det är tydligt att lokalavdelningarna framförallt får stöd från kommunen genom olika typer 
av bidrag samt lån av lokaler/utrustning.  
 
Några av de inkomna svaren om ekonomiskt understöd lyder:  
”Lite bidrag för vissa ledarutbildningar”, två enkätsvar anger bidrag till utbildning och ett 
flertal lyfter bidrag till utrustning/verksamhet såsom Strövarna.  
 
”Ett tidigare projekt inom kommunen ledde till det som nu är vår Unga Äventyrare-
verksamhet. Vi får kontantstöd och -investeringsstöd av kommunen.”  
 
”Investeringar på ca 25-30 miljoner” 

 

 

 

 

 

 

 

”Möjlighet 
till att 

synas för 
invånare.

” 

 

”Samarbete kring 
skidbacken, 
Förvaring av 

kajaker, Input på 
skötsel av 
skogen.” 

”En tät 
dialog” 
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När det gäller hjälp med lån av lokaler och utrustning och dialog kring detta återger 
ordförandena följande om vad samverkan ger:  
 
”vi samarbetar i form av LokalÖverenskommelse, med kommunen för plats i skidbacken, 
har kajakuthyrning i hus mm på kommunens mark”  
 
”Bra diskussioner ang verksamhet, lokaler, avtal mm” 
 
”Dialoger kring tillgång till badhus för räddningsövningar kajak, samarbete kring 
skridskobanan på Tranholmen, dialog kring utveckling av närområdet runt 
Friluftsfrämjandets föreningsbodar på Tranholmen, dialoger kring underhåll av Ekeröleden 
(FF vandringsgren)” 
 
”Hyresstöd. Sannolikt kommer vi att få aktivitetsstöd igen för barn/ungdomsverksamhet. 
(Om de går med på att vi är samma/lika som idrotten. Samarbetar med kommunalt bolag i 
skidbacken)” 

En lokalavdelning berättar att de är med och påverkar kommunens utformning genom att 
vara remissinstans. Ingen av de som svarat lyfter samverkan i form av kommunala 
friluftsråd.  

 

 

 

 

 

 

 

 
Tre av de som besvarat enkäten lyfter att det finns utvecklingspotential kring 
samarbetet:  
 
“Vi har en bra dialog, men mycket snack, lite verkstad”  
 
”Vi har gjort försök att ha samverkan med mobila fritidsledare. Det har runnit ur i sanden 
pga att de inte återkommit enl ök”  
 
”Senaste året har det varit trögt med kommunen, kommer dock att ha ett möte nästa vecka 
som bådar gott” 

 
  

”…ett gott 
samarbete 

med 
parklaget” 

”…kontakt vid 
ändrad användning 
av mark i de gröna 
kilarna eller andra 

platser där vi 
bedriver 

verksamhet.” 

”Förståelse, 
föreningslokal, 

klättervägg, 

bidrag” 



 

3 
 

Har samverkan gett konkreta effekter? Om ja - i så fall vad?  
Exempelvis bidrag till utrustning/ledarvård, lån av lokaler/friluftsarenor.  

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
Merparten uppger här att samverkan resulterat i tillgång till lokaler/förråd/ 
friluftsarena (kajakförråd, för caféverksamhet, nyttja skidbacke mm) eller rabatt vid hyra 
av lokal. Det stora flertalet får skiftande typer av bidrag till verksamheten (utrustning, 
bidrag till ledarutbildning, verksamhets-/, investeringsbidrag).  
 
Utöver detta får en lokalavdelning förmånliga liftpriser och tillstånd att bedriva skidskola i 
den kommunala backen, en annan får ”bidrag till framförallt vår backe, och att de i viss mån 
marknadsför det vi gör.” En uppger att de får ”bidrag till ekeröledens underhåll, maskin och 
UE för hantering av skridskobanan, tillgång till badhuset för kajak”.  
 
Det finns även ett litet fåtal av lokalavdelningarna som besvarat enkäten som inte har 
förmånliga avtal/överenskommelser med kommunen: ”Inte något, betalar dyr hyra” samt 
”Nja, vi hyr lokaler och mark för kajakhus av kommunen.” 

 

 
Vad skulle ni vilja få ut av samverkan med kommunen?  
Här finns ett brett span på svar; från svar som “Ett ännu tätare samarbete”,´”Att vi blir en 
del av deras tankar, planer och strategier för genomföra den lokala friluftspolitiken” och 

”Skapat ett 
nytt friluftsnav 

för både 
vinter och 
sommar” 

”Bidrag till delar 
av utbildningar för 
barnverksamhet” 

”Påverkan på 
utformning, ändring 
av användning av 

mark etc.” 

”Ja, tillgång till 
lokal/förråd och 

samråd om 
rastplatser.” 

”Föreningslokal, 
klättervägg, 

aktivitetsbidrag för 
unga, miljöbidrag, 

bidrag inköp 
kanoter” 
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”Medverka kring skola/förskola, stadsplanering och naturområden”, till svar som ”Inget 
uppenbart utöver det vi har idag”, ”Inget, får hjälp med det vi önskar. Har en personlig 
kontakt.” och ”Jag känner mig nöjd med den respons föreningen får.” 
 
Flera har konkreta önskemål kring vad de vill få ut av samverkan, bland dessa är 
tyngdpunkten på tillgång till lokal och mera samarbete:  
 
”Förståelse och samarbeten. kommunen gör en del som de tror att vi vill ha, när de kunde 
ha frågat först.” 
 
”Just nu mer hjälp att hitta alternativ att förvara våra kajaker. Ännu mer inflytande i 
planprocesser kring användningen av de friluftsområden i Täby som är kritiska för vår 
verksamhet” 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
”Vi betalar rätt mycket för hyra av lokaler, ishall, klätterhall, möteslokal. Vore fint att få lite 
rabatt på dem”    
 
”mer samarbete och mer långsiktigt tänkande på friluftsliv och inte bara idrotten. Mer 
grillplatser i naturreservatet. Föreningslokal vid Överjärva gård för både möten och för 
förvaring av utrustning.”  
 
”Konkret förbättringsplan i närområdet kring våra bodar på Tranholmen genom främst 
igenläggning av mygglarvsområdet mellan bidar och båtklubbens ytor samt i partiet mellan 
parkeringsytorna. 2. Tillgång till en föreningslokal som kan användas för grenträffar, 
ledarträffar, årsmöten, styrelsemöten.” 
 
”Lån av lokaler för aktiviteter och förvaring av materiel kanske kommunen skulle kunna 
bistå med?” 
 
”Högre verksamhetsbidrag för skidbacken. Att kommunen bidrar med pengar när vi söker 
medel från Almänna Arvsfonden. Specifika bidrag för att renovera våra byggnader.” 

”Mer samverkan. 
Vi är i 

beroendeställning 
av dem” 

”Ökad 
medlemsnytta” 

”Ett närmare samarbete, 
ökad förståelse för att det 
endast är ideella insatser 
som gör att vi kan ha vår 
backe igång med ett stort 
antal besökare.” 
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”Mycket bra fråga! Utökat stöd kring möjligheten att bygga förvaring vid backen trots 
strandskydd. Långsiktigt stöd för backens räkning (går inte till oss, men vi är beroende). 
Möjlighet till stöd för föreningslokal (för oss och andra föreningar).” 
 
”MTB spår, MTB park, projekt att hyra utrustning och prov på verksamheter.” 
 
”Nu måste vi söka anläggningsstöd för att få några kronor!” 

 
 

Vilka tips och erfarenheter kan du förmedla till andra lokalavdelningar 
utifrån ert samarbete med kommunen?  
Ordförandena förmedlar en rad konkreta tips, många rör kontaktskapande, 
nätverkande och dialog:  
 
”Ha en nära relation med både tjänstepensioner och politiker. Passa på att få med 
lokaltidningen.” 
 
”Försök att träffa människorna bakom "kommunen" och ”Visa på nyttan och mervärdet ni 
tillför till kommunen och dess innevånare.”.  
 
”Kontakta och ha dialog om vad vi kan göra för kommunen och vad kommunen kan göra 
för oss”.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
”Jobba med både tjänstemän och politiker för att få mer uppmärksamhet. Politikerna är de 
som sitter strategierna och inte tjänstemännen.” 
 
En ordförande understryker att det är ”Väl värt att investera en ansträngning för att ha en 
bra relation med kommunen. Och det är viktigt att visa att samarbetet gynnar kommunen.” 
En lokalavdelning lyfter ett exempel på hur de gör detta: ”Vi har bra barnverksamhet. Vi har 
också tips o bingo. Barnverksamheten är i fokus, men vi lyfter också att vi lockar ut knappt 
100 personer varje vecka. Detta är framförallt pensionärer. Vilket kommunen också 
uppskattar.” 

”Börja med 
grunden, varför 
finns vi här och 

vad är vårt syfte. 
Vad är det som 

lockar människor 
att komma till oss.” 

”Visa er, 
bjud in 

er.” 

”Nätverka med 
nyckelpersoner 

i kommunen 
kring frågor 

aktuella för LA” 
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”Vi initierade en "Skogsvårdsgrupp" för många år sedan med andra föreningar som tidvis 
haft en väldigt bra dialog med de ansvariga på kommunen. Ta med lokalpolitiker från 
fritidsförvaltningen som mötesordförande på årsmötet.” 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bland svaren lyfts en del som inneburit/kan innebära utmaningar:  
”Det känns inte som jag kan tipsa om så mycket. Jag deltog i ett möte där man pratade om 
olika bidrag men mest skärgård och hembygdsföreningar. Deltog även på Kultur och 
Fritidsnämndens möte och framförde vår sak men det gav inget resultat.” 
 
”Vi har sökt hjälp att ploga och sanda vägen till föreningsstugan, svar skulle komma i mars-
april men vi har inte hört något än.” 
 
”Att hela tiden finnas tillgängliga gärna på dagtid då kommunens tjänstemän har tid” 
 

 

Övriga kommentarer 
En ordförande skriver att de ”Kommer att ha ett möte den 13/6 med kommunen som vi 
hoppas kommer gynna oss med satsning på dela rekrytering av ledare”. En annan skriver 
att ”Vi tar gärna emot tips från andra föreningar.”.  
 
”Det finns en bredd i vår dialog med kommunen som är mycket positiv. Vi ser i vår 
rekrytering att det vore positivt att kunna få informera inom föräldrargrupperingar både för 
att sprida vad vi erbjuder men inte minst få aktiva funktionärer samt ledare. Med vänlig 
hälsning, Pers Åhrén (ordf FF Mälaröarna)”  
 

Var aktiva och 
uthålliga :-) 

”Skapa 
långsiktig och 
bra relation 

med 
kommunen” 

 

”Det är bra att ha 
fler eller åtm rätt 
kontaktvägar till 

kommunen” 

”Att vi har gott 
renommé  
och att de 
marknadsför 
oss som 
förening.” 

 

”Delta aktivt 
på av 
kommunen 
anordnade 

arrangemang” 
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Berätta gärna om eventuell samverkan med Länsstyrelsen,  
Region Stockholm/Gävleborg/Sörmland/Uppsala 
Det är flera som utelämnat svar på denna fråga. Bland svaren framgår att samarbetet med 
dessa instanser är ringa. Tre ordförande återger att de samarbetat med Länsstyrelsen: 

 

  

 

 
 
 

 

 

 

 

Nio lokalavdelningar skriver att de inte har någon samverkan med Länsstyrelsen eller 
Region Stockholm/Gävleborg/Sörmland/Uppsala. En lokalavdelning “Har funderat på att få 
föreläsning av experter från länsstyrelsen”, en annan skriver att de inte haft någon 
samverkan ännu, en tredje svarar att de får information från Upplandsstiftelsen och SLU.  

Från en lokalavdelning berättas det att: ”Vi har fått bidrag från Region Stockholm för att 
arrangera MTB aktiviteter för ukrainska flyktingar. Vi köpte in 16 cyklar som vi nu använder 
som låne/hyrcyklar i verksamheten.”   
 
Ett svar innehåller information om ett annat försök till samverkan: ”…oj vad enormt mycket 
tid vi lagt ner på att försöka samarbeta med studiefrämjandet, utan resultat.”  
 

”Vi driver 
skidbacke, 
därav bra 

kontakt med 
kommunen” 

 

“Har varit på ett 
möte,  

kring friluftslivets år 
samt ett om 

allemansrätten,  
med länsstyrelsen 

Sörmland” 

 

”Vi har haft 
samarbete med 

länsstyrelsen för att 
få tillstånd att sätta 

bult i berget och 
det var smidig och 

tydlig kontakt.” 

 

”Begränsad 
samverkan med 
Länsstyrelsen  

(vi har t.ex blivit 
erbjudna föreläsare 

från dem inom 
rovdjursförvaltning).” 

”Vi har mest kontakt 
med kommunen 
genom allmänna 

föreningsträffar någon 
gång per år.  
Samt ibland 

arrangemang typ 
Föreningarnas dag 

med möjlighet att visa 
upp föreningen.” 

 


